

ACTA DEL CONSELL DE CULTURA, FESTES I JOVENTUT 2/2023

Data:	9/03/2023
Lloc:	Saló de Plens
Hora	19.00h

ASSISTENTS

Nom	Cognoms	Entitat
Jordi	López Guevara	President – Regidor de Festes
Elisabet	Martínez Nogareda	Cap Departament de Cultura i Festes
Pere	Salvador Valls	ACF Olesa Sardanista
Sara	Valls Durán	Col·lectiu Misteris Olesa
Salvador	Sastre Morral	Associació de Geganters i grallers i nans
Jordi	Viladot Salvi	Assoc. Tonis d'Olesa
Francesc	Altarriba Moyano	Esbart Olesà
Pilar	Campos González	Assoc. Diablots d'Olesa
Felip	Carreras Sabatier	UEC Olesa
Montse	Jané Samper	UEC Olesa
Joan	Soler Gironès	Centre Muntanyenc i de Recerques Olesà
Joan	Jorquera Bordonau	Fundació Escola Municipal d'Arts i Oficis
Jordi	Font i Font	Fundació Escola Municipal d'Arts i Oficis
Nil	Oleart Playà	CROM
Pere	Oleart Comellas	Òmnium Cultural
Eulàlia	Vinyals Carreras	Assoc. Per la promoció de l'espectacle infantil i juvenil d'Olesa
Olga	Solà i Rivera	Secretària del Consell

OÏENTS

Marc	Solà Sánchez	Assoc. Pessebristes Olesa
Daniel	Busón Rovira	El Casal d'Olesa
Meritxell	Cortés Vicente	El Casal d'Olesa
Silvia	Pérez Carbonell	Assoc. Diablots d'Olesa
Anna M.	Badenas	Assoc. Tonis d'Olesa

EXCUSA ASSISTÈNCIA

Xavier	Rota Boada	President – Regidor de Cultura
M. Montserrat	Muñoz Montoro	Cap de Servei de Cultura i Festes
M. Carme	Alonso Bonals	Amics de l'Orgue i de les Arts
Francesc	Ferrés Rigol	Amics de l'Orgue i de les Arts
M. Saray	Fernández Rico	Assoc. Majorettes i Twirling d'Olesa
Laura	Campos Cruz	Assoc. Majorettes i Twirling d'Olesa

Ordre del Dia

- 1- Aprovació acta anterior
- 2- Calendari del Consell 2023
- 3- Valoració Carnestoltes
- 4- Activitats previstes estiu. Edició de l'Agenda
- 5- Activitats previstes Santa Oliva i Festa Major

- 6- Convocatòria de les subvencions 2023
- 7- Obertura del nou equipament cultural Cal Puigjaner. Espais i cessions
- 8- Altres informacions de les entitats i de l'Ajuntament
- 9- Precs i preguntes

Desenvolupament del Consell

S'inicia el consell a les 19.06 hores per part de la Cap del Departament de Cultura i Festes, Elisabet Martínez Nogareda, que excusa l'assistència del regidor de Cultura, Xavier Rota, per la coincidència amb una altra reunió; i de la Cap de Servei de Cultura i Lleure, Montse Muñoz, per estar en un procés participatiu.

1.- Aprovació acta anterior

S'aprova l'acta anterior sense cap esmena.

2.- Calendari del Consell 2023

Es comenta que l'11 de maig es farà el darrer consell de Cultura i Festes abans de les eleccions municipals. I que, el mes de juliol, en principi, hi haurà un altre amb els nous nomenaments dels respectius presidents.

3.- Valoració Carnestoltes (i altres)

La Cap del Departament planteja que es faci una ronda amb la valoració de la festa de Carnestoltes d'enguany per part dels diferents membres del consell.

El Joan Soler, del Centre Muntanyenc, parla com a treballador de l'Ajuntament ja que li va tocar de guàrdia aquell dia. La seva ubicació va ser de tancament de la rua i comenta que hi va haver alguns moments de descontrol ja que s'anava afegint persones pel darrera.

En Marc Solà, dels Pessebristes, afegeix que el descontrol prové, també, de les persones externes de les grans comparses.

Meritxell Cortés es presenta com a membre del Casal, ja que ha canviat la junta.

Na Montse Jané, de la UEC, diu que no hi era però que li han transmès que hi havia molta gent i que els membres del jurat tenen molt poc temps per deliberar i que se'ls colla per anunciar els premiats. Martínez comenta que no és ben bé així ja que el jurat comença a prendre nota durant la rua. Jané afegeix que es sol·licita que es pugui allargar una mica més la decisió dels guanyadors/es.

La representant de la UEC aprofita per felicitar als organitzadors de la festa dels Tonis i agraeix la confiança per ser els abanderats d'enguany.

Sara Valls, dels Misteris, comenta que li va agradar molt el Carnestoltes i se suma als apunts de la gent que s'afegeix entremig de les comparses. Planteja que les exhibicions es podrien fer al llarg de tota l'Av. Francesc Macià i no caldria la passarel·la. D'aquesta manera, ho podria veure més persones i el jurat mateix, potser, també li aniria millor. Valls se suma a les felicitacions als Tonis.

Per Salvador, d'Olesa Sardanista, tot i que no hi era per treball, celebra que l'activitat hagi funcionat tan bé i fa goig que el poble s'ompli de gent. Quant al Carnestoltes, multitudinari, i comenta que va veure alguna comparsa amb begudes alcohòliques (cerveses). En Nil Oleart, del Crom, pregunta si és prohibit. I se li respon que una de les normes per concursar és que, durant la rua, no vagin amb alcohol. A més, hi ha menors. Salvador continua comentant que existeix la mateixa problemàtica que la cavalcada de Reis: les persones enmig de la rua. El regidor de Festes, Jordi López, afegeix que, la majoria, no van



disfressats sinó de carrer. Punt que confirma l'Anna Badenas, dels Tonis, que tot depèn del sentit comú de la persona que es posa pel mig.

El regidor puntualitza que s'haurà d'incidir a nivell publicitari però no és un tem fàcil. La Cap de Departament confirma que totes les especificacions es traslladen i expliquen a la reunió de comparses.

El representant d'Olesa Sardanista comenta que les activitats organitzades per l'entitat han estat un èxit: Aplec d'Hivern i Sardaball.

El regidor comenta que el que li va fer il·lusió és que el dia del Carnestoltes els restaurants estaven plens i, això, és positiu

Jordi Viladot, dels Tonis, no ho van veure del tot però comenta que va està bé i amb molta gent. N'hi ha problemes inevitables però es mobilitza molta gent.

Quant a la festa dels Tonis, fa una valoració positiva acompanyada del bon temps. Alguna incidència que s'ha produït ja pres nota per resoldre-la l'any vinent. Badenas afegeix la gran participació de la gent.

Salvador Sastre, de Gegants, felicita als Tonis per l'organització de la festa. I, quant al carnaval, va estar bé però se suma a la queixa de les persones que traspassen sense tenir cura ni respecte.

Silvia Pérez, de Diablots, s'afegeix a la bona valoració de la festa dels Tonis. I, quant el Carnestoltes, enguany s'ha solucionat molt bé els problemes sorgits la passada edició. El que considera que és trist és que a la reunió van assistir pocs per participar com a comparses i que, moltes d'elles coses, es podrien tractar en aquestes trobades.

Francesc Altarriba, de l'Esbart i membre del jurat de Carnestoltes, coincideix amb la Montse Jané que hi ha molt poc temps per decidir. Sí que és veritat que es va mirant al llarg de la rua, però, enguany, hi havia molta gent. Considera que no dona temps a valorar i, igualment, proposa que hi hagi més temps per deliberar. I, comenta un tema que ja es va dir l'anterior edició: la categoria de grup de 3 a 5 persones gairebé no hi ha participants, sinó, més aviat gent sola, parelles o grans comparses. I, això fa que se li acabi concedint el premi a l'únic que hi ha. Personalment, proposa eliminar aquesta categoria i donar premis a comparses, independentment del nombre de persones (apunt que coincideixen tots els membres del jurat). A nivell individual, també, costa. I, si es vol estalviar problemes, que no hi hagi premis, simplement, una desfilada com a moltes altres poblacions.

Altarriba repeteix (com a d'altres edicions) de separar les rues: per una banda, una familiar i infantil, per la tarda; i una més picant, al vespre, per adults. I, en aquesta, no hi hauria problema amb tema de l'alcohol. En aquest punt, s'afegeix la Pilar Campos, de Diablots, que, també, comenta que a d'altres llocs la gent no s'hi posa pel mig. Ara, com a entitat, s'ho van passar molt bé tant als Tonis com al Carnestoltes.

En Pere Oleart, d'Òmnium Cultural, diu que, per motius diversos, no va poder estar en cap de les dues festes però sí que reflexionarà sobre si una festa de Carnestoltes ha de tenir regles i si les té és obligatori transgredir-les o no.

Nil Oleart planteja que no pot ser que una festa de Carnestoltes s'acabi a les 10 de la nit i continua dient que, una vegada més, no hi ha oferta d'oci per a joves, i més en una data que està marcada en el decret d'horaris. Creu, diu, que és fins i tot una falta de respecte a una part de la població. Quant a l'activitat de la Ronda de la Buiraca, es queixa de la manca d'escenari per al concert ni tampoc es va oferir cap solució i, ni tant sols, se'ls va trucar per tal de solucionar el problema, per la qual cosa, van fer el que van poder. Oleart continua dient que ja que

l'Ajuntament no ho munta, com a mínim que es doni les màximes facilitats a l'entitat i/o grup.

Dani Busón, un altre nou membre del Casal, no va poder estar per Carnestoltes. En Joan Jorquera, d'Arts i Oficis, comenta que els Tres Tombs li van semblar extraordinaris, les famílies van quedar encantades en participar. Sí que reconeix que el llançament de caramels va provocar algun que altre incident amb els cavalls. Tot i això, ja avança que l'any vinent es vol repetir. Quant a Carnestoltes, no van participar com entitat. Ara bé, a nivell personal, la valoració és positiva, igual que el taller de màscares com la Buiraca, de la que destaca la seva part transgressora i que podria ser l'activitat de la festa d'adults plantejada per Altarriba. En Nil puntualitza que aquesta activitat la munta un col·lectiu de gent dispersa.

Jorquera, també, destaca la música i els Dj's.

El regidor de Festes comenta que s'ha de valorar totes les aportacions i opinions. Hi ha coses que funcionen i d'altres ho podrien fer més. En anys anteriors, hi havia dos carnestoltes: el de petits i grans. I, la veritat, segons López és que ha anat creixen en participació des de que s'ha ajuntat en un de sol. Ara, un cop engrescada la gent, podria ser que, ara, arribés a funcionar per separat. Independentment, el regidor confirma que s'hauria de disposar d'una activitat nocturna per acabar la festa. La problemàtica és que una festa a l'espai obert, a l'hivern, no ha funcionat mai. L'Escorxador, en aquests moments, s'està fent el projecte per condicionar-lo i que es pugui tancar, per la qual cosa, estarà més adequat per aquest tipus de festes.

Altarriba pregunta si no es podria fer al Pavelló de Sant Bernat com es fa cap d'any. El regidor li contesta que, per Nadal, la sort és que les activitats esportives han acabat i es pot treballar millor en el muntatge. A banda, existeix el problema econòmic per tal d'adequar-lo, també l'edat d'accés, la contractació de seguretat... tot fa que s'incrementen els costos.

En referència del no funcionament a l'aire lliure en hivern, el representant del Crom comenta que ho posa en dubte i la prova és, segons Oleart, que la festa de la Buiraca va funcionar.

Salvador afegeix que, també, existeix el problema de marcar els horaris, ja que, un cop acabat la passarel·la, la gent va a sopar. López comenta que ha de ser una festa que, a partir de certa hora de la nit, pugui reunir els que ho vulguin en un espai concret. Es pregunta per la UEC i es contesta que, la darrera vegada que es va fer en aquest equipament, va haver gent enfadada perquè no es deixava entrar si no s'anava disfressat. A més, l'aforament és de 400 persones.

També, es comenta, si com a "festa transgressora" no ho podria acollir la Buiraca i, al respecte, Oleart diu que creu que el col·lectiu no volen tenir res a veure amb l'Ajuntament. Davant això, d'altres membres del consell responen: Jorquera diu que, aleshores, no té sentit "reclamar una tarima" i en Salvador afegeix que si s'ha de ser "alternatius i autogestionables", se sigui del tot.

Per tal de no allargar-se més, s'acorda tenir una trobada a partir de setembre per anar perfilant possibles propostes.

4.- Activitats previstes Santa Oliva i Festa Major

5.- Activitats previstes estiu. Edició de l'Agenda

Martínez comenta que, des del departament, s'està treballant en Santa Oliva i Festa Major, tal com es va parlar en el darrer consell. I, potser, en tindrem més informació de cara el proper. La programació està força avançada. Recorda que

es vagin fent arribar les activitats que tinguin previstes a través de la plataforma. Igual amb les activitats d'estiu, emplaçar a les entitats per presentar les activitats de juny, juliol i agost. En aquest punt, el representant d'Olesa Sardanista diu que, a principis d'any, es va dir que l'agenda es faria bimensual perquè trimestral portava problemes. I, la segona vegada que s'ha hagut de passar informació ha estat per tres mesos. La Cap del Departament li respon que ha estat per una qüestió de quantitat d'activitats. En Salvador afegeix que, en l'agenda, no s'anuncia l'Aplec del mes de maig, només la vigília, i assegura que va fer arribar la informació.

Martínez recorda que, en el consell de gener, ja es va avançar les activitats de cara l'estiu. Ara bé, emplaça a comentar si hi ha algun acte que es vulgui comentar.

Salvador diu que la idea és fer vigília d'Aplec i un Aplec Jove, amb jocs gegants, el sopar i, al vespre, un concert. L'objectiu és facilitar l'accés dels joves a les activitats, que les trobin atractives o se les puguin permetre, seguint les estratègies que ofereixen les grans institucions. Per això, des de l'entitat es vol donar les màximes facilitats a la joventut.

Nil Oleart informa que hi ha una reunió convocada, per la propera setmana, per tal de parlar de les barraques i, en la qual, s'ha convidat a totes les entitats i col·lectius del poble. Es tracta de crear un espai d'entitats al marge de la institució muntant una festa major, totalment, auto organitzada. Tot i que no es fan diners, és un espai agraït i divertit.

Es tracta del tema del que costa tirar endavant les activitats per part de les entitats ja que és poca la gent que hi treballa per organitzar-les. Igual passa amb les barres.

6.- Convocatòria de subvencions 2023

Ja s'ha enviat la convocatòria de les subvencions d'aquest any. Es comenta que s'espera que s'hagin solucionat els problemes de les signatures del PDF.

També hi ha la Sara Valls que té problemes amb posar les quantitats. S'haurà de revisar que tot estigui correcte.

Des del Crom, Oleart comenta que estan pensant en demanar per Joventut u per Cultura. Se li contesta que és possible sempre i quan siguin projectes diferents.

En Salvador diu que està content que una entitat nova presenti projecte a Joventut ja que es bastant vergonyós veure la resolució d'aquest departament: hi ha poques entitats que presentin.

Martínez ofereix que, per a qualsevol dubte, es posin en contacte amb el Departament.

7.- Obertura del nou equipament cultural Cal Puigjaner

Aquest dissabte s'obra les portes del nou Centre Cultural Cal Puigjaner i es convida a totes les entitats a assistir-hi.

8.- Altres informacions de les entitats i de l'Ajuntament

La Cap de Departament informa que el divendres 17 de març, hi haurà el concert de Pau Alabajos, dins el *BarnaSants*, a l'Auditori. I el diumenge, 19 de març, la Festa de la primavera.

Valls informa de les activitats de Setmana Santa i Misteris d'enguany. L'exposició itinerant es pot visitar a Sant Joan Despí. D'altra banda, hi haurà mostres a la casa de Cultura i al Mercat municipal; concert i cinema amb la projecció d'una pel·lícula sobre la dona.

Daniel Busón, parla sobre la representació de l'obra "El Petit Príncep" que es va fer durant dos caps de setmana i els assistents han sortit molt contents. En total, han estat entre 350-400 persones.

Meritxell Cortés explica que es realitzen moltes activitats al Casal, a banda de les obres de teatre i els espectacles de La Xarxa, com és el cinema i els tallers, amb activitats per als joves. Però no acaben d'arribar. Recorda una reunió que es va fer a l'Escorxador (Ref. Consell de Cultura i Festes de 4 de novembre de 2021) en la qual es va parlar del Passaport *Edunauta*, un projecte que es volia impulsar des del departament d'Ensenyament amb l'objectiu de fomentar les activitats del territori. Cortés comenta que no s'ha sabut res més. En Salvador diu que va enviar un correu per saber com estava el tema i sembla ser que està aturat. S'acorda que es traslladarà la pregunta al Departament d'Ensenyament.

Joan Soler informa, com a treballador de l'Ajuntament (guia de natura), que, enguany, es tornarà a fer la jornada "Let's clean up Europe" de neteja simultània a tot Europa en un cap de setmana i demana la participació de les entitats del consell. El seu paper serà el de coordinar les activitats i, per aquest motiu, s'enviarà un correu informatiu. Serà els dies 5, 6 i 7 de maig, de l'1 al 5 la participació serà de les escoles. El dimecres vinent es realitzarà una sessió informativa per si algú està interessat en participar-hi.

El representant el Crom informa que el 25 de març tenen una activitat de jocs de taula per a famílies i nens, gratuïta; i el 26, unes jornades de western.

El representant de l'Esbart Olesà comenta que aquest dissabte hi haurà la Roda d'Esbarts, a les 19 hores a la UEC. I el 22 d'abril, la Trobada d'Esbarts Infantils i Juvenils. Aquesta activitat coincideix amb les Sardanes de Sant Jordi (18.30 h), dues activitats de cultura popular i amb el mateix públic. En aquest punt, el representant d'Olesa Sardanista comenta que el dia de Sant Jordi no hi haurà sardanes ja que, des de l'inici, no es va bellugar i la Cobla va lligar l'actuació en un altra lloc.

La Cap del Departament afegeix les activitats de la Diada de Sant Jordi es lidera des d'Ensenyament i ja estan treballant.

Altarriba pregunta qui proposa les dates de les actuacions de sardanes. En Salvador comenta que les propostes dels dies que organitza l'Ajuntament les fa Olesa Sardanista. Per evitar que pugui repetir-se, Salvador proposa a Altarriba una trobada al setembre.

D'altra banda, s'informa que, al vespre i amb diferents recorreguts, hi haurà la Custusignada el mateix 22 d'abril amb la Trobada del Montserratí.

9.- Precs i preguntes

S'han anat realitzat al llarg del consell.

I, sense més temes a tractar, s'aixeca la sessió a les 20.15 hores del dia de la data.